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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor: komoly lehetőséget tartogat a Marcel Ciolacuval való 

együttműködés a kapcsolatok javításában  
2024. január 19. – Krónika 

A Marcel Ciolacu román miniszterelnökkel történő együttműködés komoly lehetőséget 

tartogat a magyar-román kétoldalú kapcsolatok javításában –jelentette ki Orbán Viktor 

magyar miniszterelnök pénteken a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában. 

A kormányfő az idei diplomáciai események kapcsán tett említést a román kormányfőről, 

annak apropóján, hogy a héten Budapesten járt Robert Fico szlovák kormányfő. Orbán Viktor 

kiemelkedő eseményként értékelte Robert Fico keddi budapesti látogatását, akivel már 33-szor 

találkoztak. Hozzátette: örül, hogy egy „régi harcos” visszatért, mert egy régi harcossal mindig 

könnyebb, mint egy új partnerrel, bár az új sem rossz, mert az új román miniszterelnökkel 

történő együttműködés is komoly lehetőséget tartogat a kétoldalú kapcsolatok javításában.  

       

Szijjártó Péter: Magyarország újabb energetikai összeköttetéseket épít ki a 

szomszédos államokkal 
2024. január 19. – MTI, ORIGO, Hirado.hu, MagyarHírlap, MagyarNemzet, Promenad24 

Magyarország újabb energetikai összeköttetéseket épít ki a szomszédos államokkal, ugyanis az 

elmúlt időszak is bizonyította, hogy minél több az ilyen összeköttetés, annál nagyobb 

biztonságban vannak az érintettek - közölte a tárca tájékoztatása szerint Szijjártó Péter 

külgazdasági és külügyminiszter pénteken Athénban. A tárcavezető a közép- és délkelet-

európai energetikai összeköttetések erősítését célzó munkacsoport (CESEC) ülésén 

mindenekelőtt leszögezte, hogy az energiaellátás jövőjét illetően három fő cél van: hogy 

elektromos áramot nagy mennyiségben, olcsón és környezetbarát módon sikerüljön előállítani. 

Márpedig szavai szerint ezen három feltétel egyidejű teljesítése ma kizárólag a nukleáris 

energia révén lehetséges. Ezért reményét fejezte ki, hogy a közép- és délkelet-európai országok 

egyesített erővel fognak fellépni az atomenergiával szembeni mindenfajta hátrányos 

megkülönböztetés és ideológiai támadás ellen. 

 

Miben rejlik a magyaros vezércsel? – Orbán Balázs a Krónikának a kulcsországgá 

válásról, a konnektivitás stratégiájáról  
2024. január 20. – Krónika 

Számos olyan geopolitikai kérdés van, amelyben az Erdélyben élő románok, magyarok, a 

Felvidéken élő szlovákok, magyarok, az osztrákok, a szerbek és az ott élő magyarok 

hasonlóképpen gondolkodnak – állapította meg a Krónikának adott interjúban Orbán Balázs 

jogász, politológus, fideszes országgyűlési képviselő, aki a napokban három erdélyi városban 

mutatta be Huszárvágás – A konnektivitás magyar stratégiája című könyvét. Orbán Viktor 
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miniszterelnök politikai igazgatóját a világrend (át)alakulásáról, Magyarország és Románia 

szerepéről, a magyar kormányfőnek a térség országaiban mérhető népszerűségéről faggattuk.  

 

Szili Katalin: a magyar nemzetet a kultúrája segítette át a múlt 

megrázkódtatásain 
2024. január 21. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, MagyarNemzet, Klubrádió, Felvidek.ma, 

Pécsi Újság 

A magyar kultúra volt az, ami az elmúlt századok megrázkódtatásain és katasztrófáin 

átsegítette és megőrizte a nemzetet - jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a 

felvidéki Galántán, ahol beszédet mondott a magyar kultúra napja alkalmából a Csemadok által 

rendezett ünnepségen és díjátadón vasárnap. A felvidéki magyarok legnagyobb kulturális és 

közéleti szervezetének, az idén 75 éves Csemadoknak az ünnepségén a politikus felidézte a 

magyar kultúra napja létrejöttének okát, előzményeit, illetve a magyar kultúra mibenlétéről, 

összekötő szerepéről és megőrzésének fontosságáról beszélt. (…) A Csemadok ünnepségén 

átadták a szervezet életműdíjait, közművelődési díjait, a Gyurcsó István-díjat, valamint a 

felvidéki magyar közösségnek és a Csemadoknak nyújtott segítségért odaítélt Fábry Zoltán-

díjakat is. Utóbbi kitüntetést idén Szili Katalin, Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős államtitkára, továbbá Czimbalmosné Molnár Éva, a nemzetpolitikai 

államtitkárság főosztályvezetője kapta. 

 

Németh Zsolt: Ukrajnán múlik, hogy kiveszi-e a "nyelvi önvédelem" fegyverét 

Putyin kezéből 
2024. január 19. – MTI, ORIGO, MagyarHírlap, HírTV, Blikk.hu, Startlap 

Határozottan elítéljük az orosz katonai agressziót, ami Ukrajna ellen zajlik, de ha Ukrajna nem 

veszi ki a nyelvi önvédelem fegyverét az orosz elnök kezéből, akkor a legerősebb, mondhatni 

"nukleáris eszköz" nála marad - mondta az Országgyűlés külügyi bizottságának fideszes elnöke 

pénteken Budapesten, a Kárpátalja 1944-től 2022-ig tartó időszakáról szóló tanulmánykötet 

bemutatóján. Németh Zsolt a Nemzeti Emlékezet Bizottság székházában a Küzdelem a 

megmaradásért - a kárpátaljai magyar közösség (1944-2022) című kötetet bemutató 

rendezvényen a magyar nemzetpolitika foglalatának nevezte a kiadványt. Minden régiónak 

meg kellene írnia a maga történetét - tette hozzá a politikus, majd a kötet egyik tanulmányából 

idézve a nyelvi genocídium veszélyét emelte ki, amely olyan gyakorlat, melynek során a nyelv 

használatát tiltják a mindennapokban.  Rámutatott: amikor akadályozzák ennek a nyelvnek a 

megjelenését az iskolai oktatásban nyelvcsere, nyelvi asszimiláció, szélsőséges esetben pedig 

nyelvhalál következhet be. 
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Kelemen: sorsdöntő ez az év – AZ RMDSZ február végéig lezárja az 

együttműködési tárgyalásokat a két kisebb magyar párttal  
2024. január 19. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen 

Legyen erős hangunk, legyenek garantált kisebbségi jogaink, legyen több fejlesztési forrás, 

Európa legyen erősebb – ez a négy fő célja az RMDSZ-nek az Európai Parlamentben – derül ki 

a szövetség által a Krónikához pénteken eljuttatott közleményből. A 2024-es év kihívásairól, 

kiemelten az első megmérettetés tétjéről Kelemen Hunor RMDSZ-elnök beszélt politikai 

tájékoztatójában beszélt a Szövetségi Képviselők Tanácsának pénteki ülésén. A 

szuperválasztási év kapcsán elmondta: „a szövetség új és jobb vezetőket akar az Európai 

Uniónak, új és jobb elnököt, új és jobb kormányt, új és jobb összetételű parlamentet az 

országnak”. Sorsdöntő ez az év, és legalább egy évtizedet meg fog határozni – hangsúlyozta a 

szövetségi elnök. A június 9-i európai parlamenti választás kapcsán Kelemen Hunor kiemelte: 

okkal csalódottak az emberek, hiszen azt tapasztalják, hogy Európa elveszíti 

versenyképességét, a gazdaság elmarad attól, amit korábban nyújtani tudott, kettős mérce van.  

 

Dél-erdélyi barangolások Böjte Csabával: „az elveszett paradicsomot” mutatja be 

a Duna sorozata  
2024. január 19. – Krónika 

Történelmi, szakrális és kulináris helyszíneket mutat be a Duna vallási műsorának folytatása 

vasárnap délelőttönként. Böjte Csaba ferences szerzetes, a Dévai Szent Ferenc Alapítvány 

vezetője ismét felfedezni indul Dél-Erdély rejtett kincseit Az elveszett paradicsom – Dél-erdélyi 

barangolások Böjte Csabával című sorozat második évadában. Böjte Csaba neve összeforrott a 

gyerekmentés és a segítés fogalmával, hiszen évtizedek óta szolgálja a rászoruló gyermekeket. 

Védencei mellett szívügye Erdély, különösen a dél-erdélyi magyar emberek és a történelmi, 

kulturális emlékhelyek sorsa, ezért vállalta, hogy rendhagyó turisztikai műsor keretében 

mutatja meg a nagyközönségnek ezeket a szépségeket – írja a Híradó.hu. 

 

Erdély- és Partium-szerte ünnepi rendezvényekkel tisztelegnek a napokban a 

magyar kultúra előtt  
2024. január 19. – Krónika 

Erdélyben és a Partium számos településén ünneplik intézmények, egyesületek a következő 

napokban a magyar kultúra napját: van, ahol már a hétvégén, a legtöbb helyen a Himnusz 

születésnapján, január 22-én. Kötetbemutatókkal, zenei rendezvényekkel, színházi 

előadásokkal, díjátadókkal tisztelegnek számos erdélyi és partiumi helyszínen a jeles ünnep 

előtt. A magyar kultúra napját 1989 óta ünnepeljük meg január 22-én, annak emlékére, hogy 

– a kézirat tanúsága szerint – Kölcsey Ferenc 1823-ban ezen a napon tisztázta le egy nagyobb 

kéziratcsomag részeként és jelölte meg dátummal Csekén a Himnusz kéziratát. 
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Átadták Kolozsváron az Erdélyi Magyar Kortárs Kultúráért Díjakat 
2024. január 19. – Krónika, maszol.ro 

A kolozsvári sétatéri kaszinóban tizenkettedik alkalommal adták át péntek délután az Erdélyi 

Magyar Kortárs Kultúráért Díjakat Király László költőnek, Bede Kincső fotográfusnak és 

Sebestyén Aba színművésznek. A kolozsvári sétatéri kaszinóban tizenkettedik alkalommal 

adták át péntek délután az Erdélyi Magyar Kortárs Kultúráért Díjakat azoknak az alkotóknak, 

művészeknek, akik az erdélyi magyar kultúra átörökítéséhez, megismertetéséhez kiemelt 

módon járulnak hozzá. Irodalom kategóriában Király László költő, író, műfordító; 

képzőművészet kategóriában Bede Kincső fotográfus; előadóművészet kategóriában Sebestyén 

Aba színművész, rendező részesült elismerésben. Az eseményen köszöntőt mondott 

Karácsonyi Zsolt, az RMDSZ kultúráért felelős ügyvezető alelnöke és Brendus Réka, a 

magyarországi Nemzetpolitikai Államtitkárság főosztályvezetője. 

 

Pénzbírsággal sújtották a magyarellenes AUR-t a pártfinanszírozási törvény 

megsértése miatt  
2024. január 19. – Krónika 

Pénzbírsággal sújtotta a Románok Egyesüléséért Szövetséget (AUR) az Állandó Választási 

Hatóság (AEP) a pártfinanszírozási törvény megsértése miatt. A hatóság csütörtöki 

közleménye szerint 15 ezer lejes bírságot róttak ki a szélsőséges, magyarellenes pártra, emellett 

figyelmeztetésben részesítették a politikai pártok és választási kampányok finanszírozásáról 

szóló 334/2006-os törvény megsértése miatt. múlt héten derült ki, hogy Bajban a szélsőséges 

AUR: a választók megvesztegetésével gyanúsítják, büntetőeljárás indult Nem csupán a politikai 

riválisokkal, hanem az igazságszolgáltatással is meg kell küzdenie a Románok Egyesüléséért 

Szövetségnek (AUR) a 2024-es választási szuperévben: a választók megvesztegetésének 

gyanúja miatt vizsgálódik ellene az ügyészség. a választók megvesztegetése miatt ügyészségi 

vizsgálat zajlik az AUR ellen. A Ialomița megyei Slobozia törvényszéki ügyészsége indított in 

rem – vagyis egyelőre konkrét gyanúsított nélküli – büntetőeljárást a szélőséges párt által 

szervezett egészségügyi karavánok ügyében. 

 

Hogyan válasszuk le Budapestről az erdélyi magyarokat?  
2024. január 19. – Balogh Levente – Krónika 

A Krónika cikke szerint „A romániai közbeszédben időről időre felbukkan az az elmélet, 

miszerint ahhoz, hogy a romániai magyarok és románok közötti helyzet normalizálódjék, „le 

kell választani” a magyarokat Budapestről – de legalábbis csökkenteni kell az anyaországhoz 

fűződő viszonyuk mértékét. […] Amíg a magát „haladónak” tartó liberális román értelmiség 

ugyanolyan arrogánsan – és egyértelműen a helyzet beható ismeretének hiányában – 

megengedi magának, hogy „szélsőségesnek” bélyegezze azokat a magyarokat, akik a 

nyilvánosság elé tárják a magyar közösség problémáit, és szót emelnek a jogos önrendelkezési 

követelések mellett, addig aligha közeledhet a két nemzet álláspontja a magyar közösséget 

érintő alapvető kérdésekben”. 
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Konzultáció a Szilágyságban: munkahelyteremtés és közegészségügy a lista élén 
2024. január 19. – maszol.ro 

A szilágysági magyar településeken az RMDSZ Szilágy megyei szervezete közösségi 

közvéleménykutatást, konzultációt végzett az elmúlt hónapokban, hogy felmérje a helyi 

lakosok igényét. Seres Dénes parlamenti képviselő elmondta, ismerniük kell a közösség 

elvárásait és a gondjait, hogy az elkövetkezendő négy évben azokra fektessék a hangsúlyt. „Azt 

tapasztaltuk, hogy nagyon sok helyen a munkahelyteremtés és a közegészségügyi ellátás a 

legnagyobb gond, bár ez utóbbi esetén mi előrelátók voltunk. Két-három éve az RMDSZ 

megfogalmazta, hogy a megyei kórházat és a vidéki kórházakat fejleszteni kell. Ezáltal több 

mint 45 millió lejt fordítottunk a zilahi megyei kórház fejlesztésére, ezen kívül a tavaly 

járóbetegellátó részleget indítottunk Szilágycsehben, ahol megszűnt a kórház” – mondta a 

képviselő. 

 

Kölcsey emléke előtt tisztelegtek 
2024. január 19. – maszol.ro 

Hidegben, havas esőben, de sok fiatal részvételével tartott rövid megemlékezést és koszorúzást 

Kölcsey Ferenc Szatmárnémetiben felállított szobránál a Szamos kulturális folyóirat, a Szamos 

Diákirodalmi Kör, illetve a LiterArt Magyartanárok Egyesülete. És bár az eseményre január 19-

én került sor, a szervezők a magyar kultúra napja jegyében ünnepelték a Himnusz szövegét 

megíró Kölcseyt. A szervezők a rossz időjárási körülményekre való tekintettel rövidre fogták a 

felszólalásokat. Elek György, a megemlékezés szervezője rámutatott: Európában nem sok olyan 

nép van, melynek több mint ezeréves történelme, hagyománya, kultúrája van. „Mindez úgy jött 

létre, hogy elődeink az új irányzatok megjelenésekor nem semmisítették meg a régit, hanem 

igyekeztek arra építeni. Mindig megvolt a folytonosság őstörténetünktől, a honfoglalástól a 

történelmi viharokon át napjainkig. Mindig voltak mélypontok, számtalanszor volt szükség 

újrakezdésre, a múlt újraértelmezésre, bizonyos korszakok átértékelésére, de elődeink mindig 

tudtak bölcsek lenni, meghozni a legjobb döntéseket. 

 

Erőfitogtatásnak tartja a prefektus elleni fellépést a háromszéki RMDSZ  
2024. január 19. – szekelyhon.ro 

Rendőrállamra jellemző, megfélemlítő akciónak tartja az RMDSZ Háromszéki Területi 

Szervezete azt, ahogyan az Országos Korrupcióellenes Ügyészség (DNA) fellépett Ráduly István 

és az általa vezetett Kovászna megyei prefektúra ellen. A szervezet Facebook-oldalán péntek 

reggel közzétett állásfoglalásban elismerik, a hatóságok dolga az, hogy ellenőrizzék, nyomon 

kövessék a közpénzek felhasználását, viszont túlkapásnak tartják azt, ahogyan ebben az 

esetben eljártak. „A felháborító az, hogy egy 2021-ben iktatott ügyben, három évvel később 

rohamosztaggal érkeztek Sepsiszentgyörgyre, Háromszékre dokumentumokat gyűjteni, hogy 

egyáltalán eldöntsék, történt-e bűncselekmény. Kedden hajnalban csaknem rátörték az ajtót 
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az intézmény vezetőjére, mint egy köztörvényesre, és ezzel párhuzamosan több helyszínen, 

magánszemélyek otthonában és cégek székhelyén is zajlott látványos házkutatás” – írják.  

 

Bizonytalanság, borúlátás jellemzi a fiatalok közel felét – Szakértők kerestek 

válaszokat a miértekre a Szociológus Nyílt Esten  
2024. január 20. – Krónika, maszol.ro 

Sokrétű és szerteágazó, az ifjúságra fókuszáló szociológiai kutatások eredményeit összegző 

kötetet mutattak be Kolozsváron. A könyvbemutatóra az első Szociológus Nyílt Est alkalmával 

került sor pénteken a Planetárium kávéházban, ahol az érdeklődők megtudhatták, hogy a 

kortárs folyamatok, globalizációk, világjárványok „legnagyobb veszteseinek” tekinthető 

fiatalok miként reagálnak a világ történéseire. A Magyar Szociológia és Szociális Munka Intézet 

(BBTE) és a Max Weber Társadalomkutató Központ szervezésében került sor pénteken a Vita 

Emese és Veres Valér által szerkesztett Változó ifjúság a Kárpát-medence országaiban – 

Szociológiai tanulmányok a magyar fiatalok két évtizedéről című könyv bemutatójára, amely a 

kolozsvári Nemzeti Kisebbségkutató Intézet (ISPMN) Kiadójának gondozásában jelent meg. 

Mint már a felvezetőben is elhangzott, az idősebb generációk tagjai gyakran szidják a fiatalokat, 

negatívan viszonyulnak hozzájuk, mert nem értik őket, ezért is fontos a szociológia szemüvegén 

keresztül is látni őket, komplexebb képet kialakítva róluk. 

 

Magyar kultúra napja: Máramarosszigeten adták át a Hollósy-díjakat 
2024. január 20. – maszol.ro 

Nagyszabású koncerttel, valamint díjátadóval ünnepelte a magyar kultúra napját a máramarosi 

magyar közösség. Idén Máramarosszigeten öt kategóriában – ifjúsági, oktatási, 

társadalomszervezés, közművelődés és alkotói – osztották ki az RMDSZ Máramaros megyei 

szervezete által alapított Hollósy-díjat. A kulturális örökség szorosan hozzákapcsolódik a 

magyar léthez, ami egyszerre büszkeséggel és reménnyel tölti el az embert, mutattott rá Pintér 

Zsolt, az RMDSZ Máramaros megyei szervezetének elnöke. „A gazdag irodalmunk, amely 

Kölcsey Ferenctől egész Kovács András Ferencig terjed, csak egy példa azon kincseink közül, 

amelyek mindennap táplálnak bennünket” – mondta a szervezet elnöke. Beszédében 

hangsúlyozta a magyar kultúra egyetemességét, ahol Makovecz Imre építészeti nyelvezete 

Pozsonytól Szabadkáig ugyanazt jelenti, Hollósy Simon pedig Máramarosszigeten, 

Nagybányán, Kistécsőn, Budapesten és Münchenben is ugyanaz. 

 

A „hely nélkül felvett hallgató” – Adorjáni Dezső Zoltán püspök az 

abszurditásokról és a megmaradás csodájáról a diktatúrában 
2024. január 21. – maszol.ro 

Az „admis fără loc” (hely nélkül felvett hallgató – szerk. megj.) abszurd jogi fogalom született 

meg 1982-ben, amikor Adorjáni Dezső Zoltán, a Romániai Evangélikus-Lutheránus Egyház 

püspöke, akkor még frissen érettségizett fiatalemberként sikeresen felvételizett a protestáns 
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teológiára, majd bukaresti utasításra hirtelen visszavonták a hallgatói helyét. „Ezek képesek 

lettek volna a lutheránus egyházat püspök nélkül hagyni” – jegyezte meg viccelődve a püspök, 

aki a Kolozsvári Protestáns Teológiai Intézet létrehozásának 75-ik évfordulóján tavaly 

december elején tartott beszédében idézte fel a felvételi élményeit. Hogyan sikerült mégis 

elvégezni a teológiát olyan körülmények között, hogy egyetemi helyét megszüntették, és 

megfogalmazott cél volt a kommunista párt részéről a teológiai oktatás felszámolása? A 

történet folytatását kértük interjúnkban Adorjáni Dezső Zoltán evangélikus-lutheránus 

püspöktől. 

 

Egy héten át ünneplik a magyar kultúrát, teltházzal indult a programsorozat 
2024. január 21. – maszol.ro 

A Magyar Állami Népi Együttes előadása, a Nagyvárosi vándorok méltó kezdete volt az egy 

héten át tartó magyar kultúra heti rendezvénysorozatnak Szatmárnémetiben. Tizenhetedik 

alkalommal szervezi meg hagyományos, magyar kultúrát ünneplő Egycsillagú égbolt – A 

Magyar Kultúra Hete rendezvényt Szatmárnémetiben az Ady Endre Társaság. Az ünnepi, 

teltházas megnyitót a Szatmárnémeti Északi Színházban a Magyar Állami Népi Együttes 

fellépése jelentette, előtte a Tóth Páll Miklós, az esemény főszervezője, az Ady Endre Társaság 

alapítója köszöntötte a közönséget. „Az Ady Endre Társaság alapító okmányában a keresztény 

értékrend és a magyar nemzeti értékek védelme és megőrzése szerepel fő célkitűzésként. Akik 

követték az elmúlt 17 évben a tevékenységünket, láthatták, hogy többszörösen kitüntetett 

előadók emelték rendezvényeink színvonalát, valamint olyan színészeket, előadókat is 

meghívtunk – visszahívtunk –, akik már jó ismerősök a szatmári közönség számára. 

 
Szent Borbála híd – Hamarosan az autósok előtt is megnyitják a forgalmat 
2024. január 19. – Ma7.sk 

Az Ipoly 2024. januári áradása még mindig nem teszi lehetővé a Szent Borbála híd 

megközelítését közúton, az árhullám azonban elvonulóban van. Január 19-én Drégelypalánk 

polgármestere, Rigó Dávid arra mutatott rá, hogy a víz levonult az útról: “Ma vagy holnap 

letakarítják az úttestet, és kétnaponta méréseket fognak végezni, az út teherbírását tesztelve. 

Amint biztonságossá válik az út, az autósok előtt is megnyitják a forgalmat.” Arra is kitért, hogy 

a híd átadó ünnepsége előreláthatólag március elején lesz megtartva. 2010-ben 22 

határátkelési pont volt a két ország között. 14 év alatt 18 új határátkelési lehetőséget alakítottak 

ki. 

 

Bugár Béla tovább csapolja az államot az R7-es melletti földjeivel 
2024. január 19. – Ma7.sk 

A Most-Híd vegyespárt korábbi elnöke 2006-ban a későbbi R7-es autópálya nyomvonalán 

vásárolt szántóföldeket 65 cent/négyzetméter áron. A földvásárlás jó vételnek bizonyult, Bugár 

nyolc évvel később az államnak a földterületet már 12 euró/négyzetméter áron értékesítette, 

Fe
lv

id
é

k
 

E
rd

é
ly

 

https://maszol.ro/belfold/Egy-heten-at-unneplik-a-magyar-kulturat-telthazzal-indult-a-programsorozat
https://ma7.sk/tajaink/szent-borbala-hid-hamarosan-az-autosok-elott-megnyitjak-a-forgalmat
https://ma7.sk/aktualis/bugar-bela-tovabb-csapolja-az-allamot-az-r7-es-melletti-foldjeivel


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 22. 

 

 

amivel félmillió eurót keresett. A veterán politikus az idei év elején további 36 700 euró bónuszt 

vehetett fel azon a címen, hogy a gázművek használja az autópálya melletti földjeit. Korábbi 

párttársa és a Szlovák Földalap korábbi elnöke, Hideghéty Ferenc, szintén hasonló jogcímen 

kapott 21 300 eurót. A volt hidas politikus az egyik legnagyobb földbirtokos a galántai és a 

dunaszerdahelyi járásban. A Most-Híd holdudvarából több ismert személy is kiterjedt 

földterületet birtokol a térségben.  

 

Mérföldkő a felvidéki reformátusság életében 
2024. január 19. – Ma7.sk 

Nemcsak a Komáromi Református Egyházközség, hanem az egész felvidéki reformátusság 

életében történelmi eseményre kerül sor január 21-én 15 órától a komáromi református 

templomban. Ugyanis a megválasztott lelkésszé beiktatandó Lőrincz Gábor személyében 

egyazon helyszínen először lesz három lelkipásztora a Szlovákiai Református Keresztyén 

Egyháznak, ez esetben a Komáromi Református Gyülekezetnek. Ft. Fazekas László emeritus 

püspök, az érintett egyházközösség főlelkésze szerint örvendetes, hogy a komáromi gyülekezet 

ilyen nagynak számít. Hozzátette, az elmúlt években gazdagodtak idősotthonnal, a Timóteus-

házzal és a magyar kormány támogatásának köszönhetően megépült a Csillag Óvoda és a 

Bölcsőde.  

 

Isten szolgája Esterházy János életének mártíriumai és lelki öröksége a képek 

nyelvén 
2024. január 19. – Felvidék.ma 

A Pozsonyi Magyar Katolikus Közösség és a VIA MARIAE Polgári Társulás szervezésében 

szentmisét mutattak be Isten szolgája gróf Esterházy János boldoggá avatásáért január 18-án, 

majd a CSEMADOK székházában került sor Dávid Zsuzsanna A mi jelünk a kereszt című 

tárlatának megnyitójára. A jelen kiállítás egy akvarellsorozat, mely Isten szolgálja Esterházy 

János életét, mártíriumát és lelki örökségének a kibontakozását igyekszik a képek nyelvén 

közelebb hozni. A művésznőt megragadta, hogy Esterházy nemcsak a vér szerinti rokonait 

tekintette a családjának, hanem a felvidéki magyarságot és a szlovákságot is. A magyarokra úgy 

tekintett, mint a szűkebb családjára, az itt élő más népekre mint testvérekre.  

 

 

Grendel ’75 – nemzetközi tárlat nyílik a pozsonyi Brämer-kúriában 
2024. január 19. – Felvidék.ma 

A Felvidéki Magyar Szépművészeti Egyesület 2023-ban képzőművészeti pályázatot hirdetett 

meg Grendel Lajos (1948–2018) Kossuth-díjas író születésének 75. évfordulójára emlékezve. 

A Grendel ’75 nemzetközi kiállításon a felvidéki, délvidéki, erdélyi és magyarországi 

képzőművészek műveit mutatják be. A pályázó művészektől elsősorban a Grendel regényeiben 

megjelenő nemzedéki, nemzetiségi sors- és létproblémákat feldolgozó, közép-európai 

abszurditásokat bemutató alkotásokat, valamint Grendel-portrékat vártak. A Grendel ’75 
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képzőművészeti kiállítás a magyar kultúra napja alkalmából, január 23-án, kedden 16 órakor 

nyílik meg a Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeumában. Ünnepi beszédet mond Venyercsan Pál, 

a pozsonyi Liszt Intézet igazgatója. 

 

„Egyszer volt, hol nem volt…” – a magyar népmesék varázslatos világa 
2024. január 19. – Felvidék.ma 

A Nemzeti Művelődési Intézet a magyar népmesékhez kapcsolódva alkotópályázatot hirdet A 

Szakkör programban résztvevő szakköri közösségek számára. Ez a Felvidéken 74 kiscsoportos 

közösséget érint Ung-vidéktől Mátyusföldig. Pályázni 2024. február 15-én éjfélig lehet 

bármilyen szakkörön készített alkotással, amelyet a magyar népmesék világa, szimbolikája, 

történetei, mesefigurái ihlettek. A Szakkör Program Kárpát-medencében elindult szakkörei 

bármely szakkörtípusban készített alkotással pályázhatnak, amely a felhívás témájához 

illeszkedik. A beérkezett pályázatok alkotásaiból 2024. március 14-én nyílik majd kiállítás a 

Nemzeti Művelődési Intézet Székházában, Lakiteleken. 

 

Már zajlanak a szakközépiskolások számára a Szakma Sztár felvidéki fordulói 
2024. január 19. – Felvidék.ma 

A Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége 2024-ben is megszervezi a Szakma Sztár verseny 

felvidéki elődöntőit. Az elméleti írásbeli fordulók január folyamán zajlanak le a Felvidéken. Az 

idei versenybe 185 diák jelentkezett be. Majer Anna, az SZMPSZ pályázati koordinátora, a 

verseny felvidéki szervezője elmondta, hogy a fiatalok különböző szakmákban meghirdetett 

versenyekbe kapcsolódhattak be. Hozzátette, a versenybe Magyarország Nemzetpolitikai 

Államtitkárságának köszönhetően a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetsége 

közreműködésével kapcsolódhatnak be a felvidéki magyar szakközépiskolások. Idén új 

szakmák is bekapcsolódtak, mint a kőműves, avagy a CNC programozó. Ez egy hiánypótló 

megmérettetés a felvidéki fiatalok számára, amire Szlovákiában nincs példa. 

 

Felmérés: Ki nyerné meg az államfőválasztás első körét? 
2024. január 19. – Bumm.sk, Körkép.sk 

Az AKO ügynökség TV Joj Na hrane című műsorának megbízásából készített felmérése szerint 

Ivan Korčok és Peter Pellegrini jutna a legjobb eséllyel az elnökválasztás második körébe. Az 

ügynökség január 11. és 16. között, 1000 válaszadó bevonásával készített felmérésében azt 

vizsgálta, jelenleg kinek lenne a legnagyobb esélye arra, hogy megnyerje az államfőválasztást. 

Az eredmény alapján Štefan Harabin 8 százalékos, Ján Kubiš 3,1 százalékos, Forró Krisztián 

2,4 százalékos, Andrej Danko pedig 1,5 százalékos támogatottságot szerezne. A megkérdezettek 

77,9 százaléka menne el szavazni. 7 százalékuk nem tervez voksolni, 13 százalékuk még nem 

döntött, 2,1 százalékuk pedig nem akart választ adni a kérdésre. 

 

 

 

 

Fe
lv

id
é

k
 

https://felvidek.ma/2024/01/egyszer-volt-hol-nem-volt-a-magyar-nepmesek-varazslatos-vilaga/
https://felvidek.ma/2024/01/mar-zajlanak-a-szakkozepiskolasok-szamara-a-szakma-sztar-felvideki-forduloi/
https://www.bumm.sk/belfold/2024/01/19/felmeres-ki-nyerne-meg-az-allamfovalasztas-elso-koret


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 22. 

 

 

A felvidéki magyar diákok közel 60 százaléka szerint hátrány magyar iskolában 

tanulni 
2024. január 19. – Felvidék.ma 

A Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetsége 2023 áprilisában jött létre Brezo Ferenc 

kezdeményezésére. Célja a felvidéki magyar középiskolások készségfejlesztésének elősegítése 

és a jövő értelmiség vezető rétegének összehozása egy fórumba. Az általuk készített kérdőívet, 

melynek összeállításában Rákóczi Krisztián, a Nemzetpolitikai Kutatóintézet elemzője és 

Fodor Attila, a Comenius Pedagógiai Intézet igazgatója nyújtottak segítséget, a magyar 

középiskoláok közel 20%-a töltötte ki. Az eredményekből kiderül, hogy a felvidéki magyar 

diákok közel 60 százaléka érzi úgy, hogy hátrányt jelent magyar tannyelvű oktatási 

intézményben tanulni a szlovák nyelv nem megfelelő oktatása miatt. Brezo Ferenc véleménye 

szerint ahhoz, hogy a szülőföldjükön maradjanak a jövő generációi, elkerülhetetlen az 

oktatásügy megreformálása és egy szervezett, magyar ifjúsági élet megteremtése. 

 

Szakkönyvtári ez+az 2023-ban 
2024. január 19. – Felvidék.ma 

A Fórum Kisebbségkutató Intézet szakkönyvtárában, a Bibliotheca Hungaricában „Az 

emlékezetünk beköltözött pontos könyvekbe…” – különgyűjtemények feldolgozása című 

projekt keretében két jeles szlovákiai magyar személyiség köteteivel bővült a könyvállomány. 

Párhuzamosan egész évben folytak a második projekt munkálatai, mely „Följegyezték a 

Mátyusföldön…” címmel a több éve létrehozott helytörténeti cikkadatbázis bővítésére irányult. 

Mindkét projekt a Kisebbségi Kulturális Alap támogatásának köszönhetően valósulhatott meg. 

Az önálló projektek mellett könyvtárosaink a szlovákiai magyarok örökségének 

digitalizálásából is részt vállaltak. 

 

Ipolyságon újra elérhetők anyanyelven a Tanácsadó és Megelőző Központ 

szolgáltatásai 
2024. január 19. – Felvidék.ma, Ma7.sk 

Január második felében megkezdte működését a lévai Tanácsadó és Megelőző Központ (CPP) 

ipolysági kihelyezett részlege. A helyi kórház integrált egészségügyi központjában működő 

szolgálat hiánypótló a térségben, hiszen a szakemberek segítsége és tanácsadása magyar 

nyelven is elérhető. Nagy Tímea, Ipolyásg polgármestere elmondta, egy hosszabb átmeneti 

időszakban a szakemberek csupán Léván voltak elérhetőek, s legtöbbjük nem beszélt magyarul. 

A központban speciális pedagógus és gyermekpszichológus fejti ki hatékony tevékenységét. A 

tervek között szerepel egy kétnyelvű logopédus alkalmazása is – húzta alá az alpolgármester. 
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A felvidéki magyarság egyik legnagyobb traumájáról szóló dokumentumfilmet 

vetíti a Duna a magyar kultúra napján 
2024. január 19. – Körkép.sk 

A magyar kultúra napján, január 22-én mutatja be a Duna csatorna a Baska magyarul beszél 

című történelmi dokumentumfilmet, amely Baska József festőművész és családja személyes 

tragédiáján keresztül állít emléket a Felvidékről kitelepített magyarságnak. „Ez nem csupán 

édesapám, hanem tízezrek közös története, amely a mai napig több százezer emberre – 

gyerekekre, unokákra, leszármazottakra – van hatással” – utalt Baska Barbara arra, hogy a 

második világháborút követő politikai döntések nemcsak szüleink és nagyszüleink 

generációjának életét határozták meg. A négy gyermek egyike, az akkor 12 éves Baska József 

életének alapélményévé vált ez a sorsdöntő éjszaka: a későbbi festőművész alkotói világának 

visszatérő motívumává vált az a szénásszekér, amely új élete felé vitte a családot. A 

dokumentumfilm létrejöttét a Nemzeti Filmintézet támogatta. 

 

Gyimesi: amit az ellenzéki EP-képviselők csináltak, az disznóság és hazaárulás 
2024. január 19. – Körkép.sk 

Gyimesi György, a Magyar Szövetség alelnöke a SITA hírügynökségnek adott interjújában 

hazaárulásnak nevezte a szlovák ellenézéki képviselők lépését, miszerint támogatták a 

Szlovákia elleni európai parlamenti határozatot. Véleménye szerint a liberális kettős mérce 

kisajította az igazságot, ami őt a kommunizmusra emlékezteti. A korábbi Napunk cikk kapcsán 

hozzátette: “Ha a liberális és progresszív sajtó liberális és progresszív propagandát terjeszt 

nyugat-európai pénzből, az számukra rendben van és azt sajtószabadságnak hívják. De ha a 

magyar kormány finanszírozza a kulturális életet, amelybe a szlovákiai nemzeti kisebbségek 

sajtója is beletartozik, azt már oroszpárti és Orbán-párti propagandának bélyegzik”.  

 

Ma adják át a kultúra lovagja elismeréseket 
2024. január 20. – Körkép.sk 

Hét országból érkeznek vendégek Budapestre, a Falvak Kultúrájáért Alapítvány és a Honvéd 

Kulturális Egyesület együttműködésében megvalósuló XXVIII.  Magyar Kultúra Napja Gálára, 

ahol átadják a kultúra lovagja elismeréseket. Az elismeréssel közvetíti a társadalom 

megbecsülését azok felé, akik határon innen és túl, szűkebb, vagy tágabb közösségükben 

huzamos időn át önzetlenül, magas színvonalon szolgálják a magyar kultúrát, teljesítményük, 

emberi tartásuk, értékrendjük követendő példa a társadalom tagjai számára. A gálán a Magyar 

Kultúra Lovagja címben részesül Felvidékről Hrubík Béla, a Csemadok korábbi elnöke és 

Stubendek István karnagy is. 

 

Egymásnak ellentmondó kezdeményezések 
2024. január 20. – Ma7.sk 

A szlovák kormány 2024-re szóló törvényalkotási terve szerint a Kult Minort két másik, nem 

kisebbségi kultúrával foglalkozó alappal szeretné egybeolvasztani a kisebbségügyi biztosokkal 
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való előzetes konzultáció nélkül. Egyrészt emiatt is aggasztó a hatalmas kultúrát és művészetet 

támogató alap, másrészt azért is, mert félő, hogy egy nagy szervezet részeként a kisebbségi 

kultúra már nem lesz prioritás. Robert Fico budapesti látogatása előtt fogadta Forró Krisztiánt 

és a kulturális minisztérium egyidőben tájékoztatta a nyilvánosságot arról, hogy a kisebbségi 

kultúra támogatása fennmarad, illetve, hogy a tárca nem bocsátott még tárcaközi egyeztetésre 

semmilyen, az alapok összevonásával kapcsolatos javaslatot. A nyilatkozatban kiemelték, hogy 

a végleges megoldás az érintett csoportok képviselőivel való nyilvános szakmai tanácskozás 

eredménye lesz. 

 

A „j” és az „ly” rejtélyes királysága 
2024. január 20. – Ma7.sk 

A somorjai Farkas Bettina édesanyja szlovák, édesapja magyarországi származású, ezáltal 

otthon a családban magyarul beszéltek, de szlovák iskolába íratták. Ő azonban úgy érezte 

valami hiányzik az életéből, hiszen a magyar nyelv sokkal közelebb állt hozzá és kifejezőbbnek 

találta. Ezért is íratta két gyermekét magyar iskolába és egy történetet írt, hogy segítse őket a 

j-s és az ly-onos szavak írásmódjának elsajátításában. Arra törekedett, hogy játékosan 

tanuljanak és ne legyen ingerszegény a közeg, hisezn a gyermekek nagyon fogékonyak, ha 

megfelelő környezetet teremtünk a tanulásra. A “Rejtélyes királyság” nem tartalmaz klasszikus 

értelemben vett “pontos j”-s szót, s ezzel a gyermek sok új szót is megismer. A mese 

nyomdakész állapotban vár egy módszertani szakértőre és egy kiadóra, aki fantáziát lát a 

tankönyvben.  

 

Csemadok-díjak – Balogh Gáborra emlékezve 
2024. január 21. – Ma7.sk 

A 2023 októberében, életének 79. évében elhunyt Balogh Gábor, a Csemadok Nagykürtösi 

Területi Választmányának elnöke in memoriam életmű díjban részesült a Csemadok-

díjátadón. Kezdettől fogva bekapcsolódott a társadalmi életbe. 1987-ben alapító tagja volt a 

Palóc Társaságnak, 2003-ban a Rákóczi Szövetség Ipolybalogi Alapszervezetének, 1992-ben 

segédkezett az első nemzetközi népfőiskola létrehozásában, majd 1994-ben Ipolybalogon is 

megalapította az Ipolyvölgyi Népfőiskolai Társaságot. Részt vett az Ipoly Eurorégió 

megalapításában, valamint tagja volt a Csemadok Országos Tanácsának, Szövetség a Közös 

Célokért szervezet Ellenőrző Bizottságának és a Felvidéki Értéktár Bizottságnak is. 

 

Mindszenty és a szlovenszkói magyarok 
2024. január 21. – Ma7.sk 

Mindszenty József a felvidéki magyarok érdekében beadványokkal, levelekkel árasztotta el a 

magyar kormányt, de az amerikai, brit, francia és szovjet kormányoknak is írt leveleket ez 

ügyben, illetve a nemzetközi sajtót és a Vatikánt is tájékoztatta a csehszlovákiai magyarokat ért 

atrocitásokról. Somorjai Ádámnak eddig az érintett években 29 Vatikánba küldött levelet 

sikerült felkutatnia. Külön figyelmet érdemelnek a XII. Piusz pápához írt levelek, amelyekről a 

pannonhalmi bencés szerzetes - aki a kilencvenes évek végén került a Vatikáni Államtitkárság 
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szolgálatába, majd 2000 elején bekapcsolódott Mindszenty József szenttéavatási perébe, és 

2007-ig a per szakértője volt - „Mindszenty és a szlovenszkói magyarok 1945–1948” címmel 

tartott előadást a Csemadok Ligetfalui Alapszervezetének szervezésében. 

 

Kettős születésnap a füleki Magyar Kultúra Napján 
2024. január. 21. – Ma7.sk 

Nemzeti imánk és Szenczi Molnár Albert születésének 450. évfordulójára emlékeztek Füleken, 

a magyar kultúra napján. A Csemadok helyi alapszervezete és a Református Egyházközség 

fiataljai „Szorgos adósa vagyok hazámnak” című összeállításukkal emlékeztek meg a 

zsoltárfordító munkásságáról. Gáspár Dániel, az ünnepség szónóka beszédében elmondta, 

Szenczi Molnár Albert rengeteget foglalkozott a magyar nyelv felvirágoztatásával. Tette ezt 

azzal, hogy revideálta az első magyar bibliafordítást és rengeteg áhítatos és imádságos könyvet 

fordított le a magyar hívek számára. A magyar himnusz megírásának évfordulója tiszteletére 

rendezett megemlékezések alkalmat adnak arra, hogy nagyobb figyelmet szenteljünk évezredes 

hagyományainknak, gyökereinknek, nemzeti tudatunk erősítésének. 

 

Az anyanyelv az otthont jelenti 
2024. január 21. – Ma7.sk 

Magyar Örökség Díjat kapott a kassai Kazinczy Napok, ezáltal része lehet a magyar kulturális 

örökségnek. A Kazinczy Napokat azzal a gondolattal hívták életre, hogy a (cseh)szlovákiai 

magyarság megmaradása és jövője szempontjából az egyik, ha nem a legfontosabb dolog az 

anyanyelv megtartása. Duncsák Mária, a Csemadok Kassai Városi Választmányának alelnöke 

a Ma7-nek elmondta, 1967 októbere óta óriási változások történtek. Rohamosan fejlődik a 

digitális technika is, ami kedvezőtlenül hat a nemzeti nyelvekre. Ezért is rendkívül fontos 

elgondolkodnunk azon, hogyan őrizzük meg anyanyelvünket, hiszen száz éve kisebbségben 

élünk és egyre kevesebben vagyunk. Céljuk érzékenyíteni az anyanyelv iránt. “Mert csak akkor 

tudjuk megtartani a magyar nyelvet, ha a fiatalok rájönnek, hogy mennyire fontos ez 

számukra.” – mondta. 

                       
A szülőföldön való boldogulásért 
2024. január 20. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

A Magyar Nemzeti Tanács 2024-ben is alapvető feladatának tekinti olyan oktatásfejlesztési 

programok kezdeményezését és támogatását, amelyek segítik a vajdasági magyarság 

szülőföldön való boldogulását. Az oktatásnak kulcsfontosságú szerepe van a közösség 

megtartásában és építésében, a nemzeti önazonosság erősítésében, ezért fontos, hogy a jövő 

generációi anyanyelvükön tanulhassanak és minden lehetőséget megkapjanak ahhoz, hogy 

itthon is érvényesülni tudjanak. – A vajdasági magyar oktatás jövőképét a nevelés és az oktatás 

egyensúlyában látjuk, mégpedig a felkészült és megbecsült pedagógusok, oktatók 

közreműködésével. Korszerű pedagógiai módszerek alkalmazásával és modern 
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infrastruktúrával tehetjük lehetővé a magyar fiatalok számára azt, hogy szülőföldjükön 

felkészüljenek a XXI. század társadalmi, munkaerő-piaci és technológiai kihívásaira – 

hangsúlyozta Varjú Potrebity Tatjana, az MNT Végrehajtó Bizottságának oktatásért felelős 

tagja, akivel az idei esztendőre vonatkozó tervekről, elképzelésekről, az előirányzott 

intézkedésekről, a vajdasági magyar közoktatási hálózat fejlesztéséről, a felsőoktatási 

fejlesztésekről, a tanfolyamokról és sok más egyéb jelentős kérdésről beszélgettünk. 

 

Otthonteremtők 
2024. január 20. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Hétfőn járt le a Prosperitati Alapítvány tavaly október végén meghirdetett házvásárlási 

pályázatának benyújtási határideje. Az elmúlt évek egyik legnépszerűbb pályázata iránt nem 

csökkent az érdeklődés, mint azt Juhász Bálint ügyvezetőtől megtudtuk, ezúttal majdnem 300 

pályázatot nyújtottak be Vajdaság egész területéről. A nagy érdeklődéssel összefüggésben 

rámutatott, igyekeznek forráskiegészítésről megállapodni a támogatóval. Lapunknak 

nyilatkozva a Prosperitati Alapítvány vezetője emellett beszélt a február 5-éig nyitva álló 

pályázatokról, a mentorprogram tervezett folytatásáról, valamint a jövőbeni tervekről. Hány 

pályázatot nyújtottak be házvásárlás támogatására és Vajdaság mely helyi önkormányzatainak 

a területéről a legtöbbet? – A házvásárlási pályázat volt az első, amelyet a hároméves kihagyást 

követően kiírtunk. Ez a pályázati kiírás gyakorlatilag programunk folytatását jelentette, 

összhangban azzal, amit korábban, még Pásztor István életében mondtunk. 

 

Jelentős beruházások Topolyán 
2024. január 20. – Magyarszo.rs 

Jelentős fejlesztéseket sikerült az utóbbi években megvalósítani Topolyán és a községhez 

tartozó falvakban. Mindezek célja, hogy növelje a lakosok életszínvonalát, életminőségét. A 

megkezdett projektek folytatódnak ebben az évben is. Szatmári Adrián polgármestert kértük 

meg, értékelje a 2023. évet, és beszéljen a tervekről is. Topolya község területén több fontos 

beruházást tudtunk megvalósítani. Óriási lépést sikerült tennünk a környezetvédelem 

területén a szennyvíztisztító kiépítésével. 2021 végén készült el, 2022-ben volt a próbaüzem, 

2023 elején pedig megkapta a használati engedélyt. A kibocsátott víz minőségét folyamatosan 

ellenőrizzük, teljes mértékben megfelel a törvényi előírásoknak, aggályok nélkül a Krivaja 

patakba tudjuk engedni. 

 

Erőt adó rendezvénysorozat 
2024. január 22. – Magyarszo.rs 

Szombaton este Tordán ünnepélyes keretek között nyitották meg a XXII. Tordai Művelődési 

Napok nevű rendezvénysorozatot, mely egészen a március 15-ei megemlékezéshez kapcsolódó 

három Torda találkozójáig tart majd. A megnyitóest a magyar kultúra napja jegyében zajlott. A 

művelődési otthon előcsarnokában megnyitották Csorba Emil helyi festőművész tárlatát, a 

színházteremben pedig felléptek a Petőfi Sándor Művelődési Egyesület szakosztályai, a Juhász 

Zenekar, valamint bemutatkoztak a szegedi Hatetudnád tánctanoda tagjai is. A szervezők a 22 
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éve folyamatosan zajló rendezvénysorozattal hagyományt teremtettek, tudtuk meg Dobai 

Jánostól, a tordai helyi közösség tanácsának elnökétől. – Mi magunk sem gondoltuk azt, hogy 

ekkora ereje lesz ennek a rendezvénynek, de a helyiek igénylik, így kitartunk. 

 

Folytatódnak a fejlesztések Horgoson 
2024. január 21. – PannonRTV 

A szennyvízhálózat fejlesztése, számtalan közösségépítő program, a vasúti személyforgalom 

beindulása - ezek voltak a legjelentősebb beruházások, fejlesztések a tavalyi évben Horgos 

vonatkozásában. A település fejlődése azonban az idén sem áll meg, több tervvel is készülnek 

az illetékesek. Magyarkanizsa község második legnagyobb települése, Horgos folyamatosan 

fejlődik. Tavaly pedig megvalósult a helyiek egyik régi álma, ismét van vasúti személyforgalom 

Szabadka és Szeged között, ennek minden előnyét pedig a horgosiak is élvezhetik. Calbert 

Károly, Horgos: „A vasút nagyon szükséges volt, egy plusz lehetőséget ad az utazás 

szempontjából, összeköt bennünket Magyarországgal, Európával, és ha elkészül a Szabadka-

Újvidék vonal, akkor Szerbián belül is sokkal gyorsabban el tudunk jutni, kedvező áron, 

kedvezőbb áron, mint autóbusszal.” 

                   
Ukrán elnök: egyelőre nincs szükség félmillió ukrán mozgósítására 
2024. január 21. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Magyar Hírlap, Mandiner, vh.hu, Karpat.in.ua, 

Kárpátalja.ma 

Volodimir Zelenszkij ukrán elnök szerint egyelőre nincs szükség 500 ezer ukrán mozgósítására. 

Erről az államfő a Channel 4 brit televíziónak adott interjújában beszélt, amelyet a hivatalos 

elnöki honlapon is közzétettek vasárnap. "Személy szerint most nem látom szükségét félmillió 

ember mozgósításának. Nem azért mondom ezt, mert válaszolni akarok és valakinek a 

kedvében akarok járni. Először is, az élet az első számú prioritás. Másodszor, zajlanak a 

szükséges műveletek. Még nem láttam elég egyértelmű adatot ahhoz, hogy azt mondhassam, 

félmilliót kell mozgósítani. Harmadszor pedig a pénz. A mozgósítás finanszírozása 

határozottan nem a partnerektől származik, szeretném, ha ezzel mindenki tisztában lenne" - 

fogalmazott Zelenszkij, kifejtve, hogy a katonák fizetését és kiképzését az ukrán költségvetésből 

fizetik. Úgy vélte ugyanakkor, szükséges a mozgósítás a tekintetben, hogy a fronton hosszú 

ideje szolgálókat leválthassák. 

 

A munkácsi városvezetés ismét leváltaná a magyar iskola igazgatóját 
2024. január 19. – KISZo.net 

Alig egy hónapja írtunk arról, hogy végre győzött az igazság, és a Munkácsi Városi-Járási 

Bíróság harmadszor is kimondta, hogy jogtalanul menesztették Schink Istvánt, a Munkácsi 3. 

Számú II. Rákóczi Ferenc Középiskola igazgatóját, aki így visszakerülhetett a pozíciójába. Most 

azonban úgy tűnik, folytatódik a kálvária… Az oktatási intézmény közösségi oldalán tudatta: a 

munkácsi városvezetés megfellebbezte Schink István igazgató másodszori elbocsátását is 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/folytatodnak-fejlesztesek-horgoson
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/01/21/zelenszkij-szerint-egyelore-nincs-szukseg-felmillio-ukran-mozgositasara
https://kiszo.net/2024/01/19/a-munkacsi-varosvezetes-ismet-levaltana-a-magyar-iskola-igazgatojat/
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törvénytelennek minősítő bírósági ítéletet. Ez azt jelenti, hogy tovább folytatódik a jogi herce-

hurca. Mint ismeretes, minden ott kezdődött, amikor a kárpátaljai magyar iskola igazgatóját, 

Schink Istvánt tizenhét év után, valós indok nélkül tavaly januárban menesztették a 

pozíciójából. Az igazgató a bírósági pert első fokon megnyerte, kimondták: jogtalan volt a 

menesztés. Ez után Schinket visszahelyezték az iskola élére, ám májusban újra leváltották.  

Ősztől új, ukrán anyanyelvű igazgatót neveztek ki az iskola élére. 

 

A Rákóczi-főiskolán tett látogatást Pál Norbert kormánybiztos 
2024. január 19. – Kárpátalja.ma 

Pál Norbert, az orosz–ukrán háború elől Magyarországra menekülőkért felelős kormánybiztos 

január 18-án a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolára látogatott. Látogatása során 

megbeszélést folytatott Csernicskó Istvánnal, az intézmény rektorával, valamint Váradi 

Natáliával, a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány igazgatójával. A kormánybiztost elkísérte 

Gulácsy Géza, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Jótékonysági Alapítvány igazgatója 

és Sin József, a KMKSZ Beregszászi Középszintű Szervezetének (BKSZ) elnöke. A megbeszélés 

során Pál Norbert tájékozódott a belső-ukrajnai menekültek helyzetéről, illetve arról, hogy a 

fősikola hogyan kapcsolódott be a menekültek ellátásába. 

 

Elstartoltak a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány által szervezett 

tehetséggondozó és versenyfelkészítő hétvégék 
2024. január 20. – Karpat.in.ua 

A „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány („GENIUS” JA) nyolcadik alkalommal szervezi meg 

tehetséggondozó és versenyfelkészítő hétvégéit biológiából, kémiából és földrajzból, valamint 

kilencedik alkalommal matematikából. A három-három hétvége folyamán tartandó 

foglalkozások ünnepélyes megnyitójára a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. 

RF KMF) Felsőfokú Szakképzési Intézetének rendezvénytermében került sor január 19-én. A 

tehetséggondozó hétvégékre meghívott iskolásokat Kohut Erzsébet, a II. RF KMF Biológia és 

Kémia Tanszékének vezetője és Kulin Judit, az Ungvári Dayka Gábor Líceum igazgatója, a II. 

RF KMF Matematika és Informatika Tanszékének oktatója köszöntötte. 

 

Magyarország segít! - MCC est Beregszászon 
2024. január 21. – Karpat.in.ua 

2022. február 24, ez a dátum minden ukrajnai tudatában egy életre bevésődött, hiszen 

Oroszország megindította azt a háborút, aminek következtében millióknak kellett elhagyniuk 

otthonaikat. A biztonságot jelentő európai országok határain már aznap, emberek százezrei 

kívántak belépni. Így volt ez Magyarország esetében is, ahová az elmúlt majd két évben több 

mint 1 millió 200 ezer ukrán állampolgár lépett be. Ezen személyek közül, több mint 640 ezer 

személy kért bármily nemű segítséget, és több mint 40 ezren kérelmeztek menekült státuszt az 

országban. Ez idő alatt Magyarországon számos befogadó központ jött létre, a kérelmezőknek 

szállást, oktatást és munkát biztosítanak. Többek között ezekről is szó esett azon az előadáson, 

amit Pál Norbert, az orosz–ukrán háború elől Magyarországra menekülő személyekért felelős 
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https://karpatalja.ma/karpatalja/kozelet/a-rakoczi-foiskolan-tett-latogatast-pal-norbert-kormanybiztos/
https://life.karpat.in.ua/?p=176038&lang=hu
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kormánybiztos tartott az év első MCC estjén a Mathias Corvinus Collegium beregszászi 

központjában. 

 

Értelmiségi fórum a magyar kultúra napja alkalmából Beregszászon 
2024. január 21. – Karpat.in.ua, KISZo.net 

A beregszászi posta falán lévő Kölcsey Ferenc emléktáblánál vette kezdetét a Kárpátaljai 

Magyar Művelődési Intézet és a Magyar Értelmiségiek Kárpátaljai Közössége a magyar kultúra 

napja tiszteletére szervezett rendezvénysorozata. Nemzeti imádságunk születésének, valamint 

a Kárpátaljai Magyar Művelődési Intézet létrehozásának 15. évfordulója alkalmából megtartott 

kulturális fórum az Európa-Magyar házban folytatódott. A másfél évtizede létrehozott 

intézmény tevékenységének céljául a tudományos kisebbségkutatást, a közgyűjtemények 

rendszerezését és hozzáférhetőségét tűzte ki. Zubánics László, a Kárpátaljai Magyar 

Művelődési Intézet elnöke köszöntőbeszédében kiemelte, az elmúlt 15 év kutatási eredményei 

a jövő nemzedéknek szólnak. A rendezvénysorozat keretein belül kerültek átadásra az Együtt 

Nívódíjak, az Anyanyelvápolók Szövetségének, valamint a KMMI jubileumi oklevelei. 

 

Fellendítik a szórványban élők mindennapjait a Petőfi ösztöndíjasok 
2024. január 21. – KISZo.net 

A Nemzetpolitikai Államtitkárság 2015 tavaszán indította el a Kárpát-medence 

szórványmagyarságát segítő Petőfi Sándor Programot, mely az egykori monarchia területére 

terjed ki. A programba idén 36 magyar fiatal nyert felvételt. Feladatuk a Kárpát-medencei 

magyar szervezetek, egyházak, oktatási intézmények munkájának a segítése. A kezdeményezés 

célja, hogy a szórványterületeken fogyásban lévő magyarság identitását megerősítsék, s ezáltal 

hosszú távon megállítsák és visszafordítsák a magyarság számarányának csökkenését. A 

programban idén hat kárpátaljai fiatal vesz részt. Ebben a sorozatban őket mutatjuk be. 

 

Élő múlt a Tiszaháton: Őrzik és továbbadják a hagyományokat 
2024. január 21. – KISZo.net 

Te magad légy a változás, amit látni szeretnél a világban! – e szerint az elv szerint éli életét a 

Nagy házaspár. Nagy Margit 2021-ben vette át a Tiszaháti Tájmúzeum és a Péterfalvai Képtár 

vezetését, ami azóta is a szívügye. Ottjártunkkor bepillantást nyerhettünk az egyedülálló 

skanzen és galéria mindennapjaiba. – Régi titkos, ki nem mondott vágyam volt, hogy itt 

dolgozhassak – kezdi beszélgetésünket Nagy Margit igazgató, akit mindenki csak Rita néninek 

szólít. – Ezt csak az Úr tudta, lassan, próbákon keresztül vezetett el engem idáig. Nagyon 

boldog voltam, amikor a polgármester megkeresett és felajánlotta az állást. Korábban is 

segítettem már az itteni munkát, annyira tetszett nekem, és ez a környezet valami hihetetlen. 

Nem meglepő, hogy igazgatóként nagy elánnal látott neki az új feladatoknak. A magyar 

kormány és a kistérség segítségével sikerült kicserélni az egykori György-kastély (ahol 1986-

ban Bíró Andor, a Hátárőr Agrárcég elnöke kezdeményezésére képtár nyílt) nyílászáróit, amit 

„már csak a lélek tartott”. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. január 19. – Kossuth Rádió 

 

Mindenekelőtt arról, hogy ma Kolozsváron ülésezett a Szövetségi Képviselők Tanácsa. 

Kelemen Hunor az RMDSz elnöke úgy fogalmazott: Erős hangot, garantált kisebbségi jogokat, 

több fejlesztési forrást és egy erősebb Európát kíván elérni az RMDSZ az Európai 

Parlamentben. A szövetségi elnök 2024, vagyis a szuperválasztási év kihívásairól elmondta: a 

Szövetség új és jobb vezetőket akar az Európai Uniónak, új és jobb elnököt, kormányt, illetve 

új és jobb összetételű parlamentet akar Romániának. Sorsdöntő ez az év, és legalább egy 

évtizedet meg fog határozni – hangsúlyozta a szövetségi elnök. A június 9-i európai parlamenti 

választás kapcsán Kelemen Hunor kiemelte: okkal csalódottak az emberek, hiszen azt 

tapasztalják, hogy Európa elveszíti versenyképességét, a gazdaság elmarad attól, amit 

korábban nyújtani tudott, kettős mérce van. Mindezért azonban nem az Európai Unióra, 

hanem azokra a vezetőkre kell haragudni, akik rossz döntéseket hoztak, akiknek a tevékenysége 

nem találkozik a polgárok többségének az elvárásaival – nyomatékosította Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke. 

 

A kolozsvári Babeş–Bolyai Tudományegyetem újra az oktatás minőségének és színvonalának 

emelésén dolgozik, s hamarosan a duális képzés központi szereplője lesz Romániában. Az 

egyetem célja olyan központok kialakítása, amelyek megteremtik a duális oktatáshoz szükséges 

feltételeket az egyetemisták számára, és ahonnan a cégek kultúráját, szokásait, módszereit már 

jól ismerő, értékes szakemberek kerülnek majd ki a munkaerőpiacra. Mit is jelent pontosan a 

duális képzés a felsőoktatásban? Erről is kérdezte munkatársunk dr. Markó Bálint biológust, a 

Babeş–Bolyai Tudományegyetem rektorhelyettesét.  

 

A temesvári Bartók Béla Líceumban (is) készülnek a magyar kultúra napjának 

megünneplésére. Ez minden évben kiemelt esemény az iskola életében. Idén a nagyobb diákok 

számára Marosán Csaba kolozsvári színművész előadásai jelentik az ünnep csúcspontját. A 

kisebbek elsősorban a magyarórák érdekes feladataival emlékeznek a jeles napra. Az ünnepi 

eseményeket Molnos Ildikó magyartanár fogja össze.  

 

A délvidéki Torontálvásárhely lakossága rendkívül összetartó. Az iskola, a település javát 

szolgálják különféle jótékonysági, közösségi akcióikkal. Vidrács Krisztinát, a Mosa Pijade Ált. 

Isk. igazgatónőjét kértük mikrofon elé. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A csíksomlyói Máriához minden évben sokan ellátogatnak. Idén Böjte Csaba ferences rendi 

szerzetes gondolt egyet és pünkösdkor Máriát viszi végig a Mária-úton az anyaországi 

testvérekhez. Közben, ha kérik, megmutatják a Hunyadiak, Bethlenek birodalmát. Ha igény 

lesz rá, akkor vendégeket is fogadnak a dél-erdélyi gyermekotthonokban. 

 

Szegényebb lett az aradi magyar közösség. Méltósággal viselt hosszú betegség után elhunyt 

Nagy Etelka, a városi szociálisügyi igazgatóság nyugalmazott vezetője, az Alma Mater 

Alapítvány kuratóriumi tagja, korábbi elnöke. A jogász végzettségű Nagy Etelka a ma is 

működő aradi szociális intézmények létrejötténél bábáskodott, társadalmi munkában pedig 

minden erejével az aradi magyar oktatás fejlesztésére összpontosított. Köztiszteletnek 

örvendett a magyarok és a románok körében egyaránt. Hozzátartozóin kívül gyászolják egykori 

munkatársai is. Pataky Lehel Zsolt összeállítása az aradi Nagy Etelkára emlékezik. 

 

 

Kárpát-medence 
2024. január 21. – M1 

 

Felvidéken is sikeres a fiatal vállalkozókat segítő mentorprogram 

 

2010 óta a magyar kormány egyik kiemelt célja, hogy megtartóvá tegyék a szülőföldet a határon 

túl élő magyarok számára is. A vállalkozások kulcsfontosságú szerepet játszanak ebben, hiszen 

a Kárpát-medencében jelentős a magyar kézben lévő tőke. Az elmúlt  nyolc évben indult el a 

Kárpát-medencei Gazdaságfejlesztési Program, amelynek keretében egyrészt jelentős anyagi 

támogatásban részesültek a külhoni vállalkozók, másrészt a Nemzetpolitikai Államtitkárság ezt 

a programot szakmai támogatással és közösségépítéssel egészítette ki. Ilyen a Felvidéken az 

idén második évadába lépett Mentorprogram, amely már Délvidéken, Erdélyben, 

Horvátországban, valamint a Muravidéken is nagy sikerrel valósult meg. 

 

A Rákóczi Szövetség magyar iskolaválasztási támogatása Partiumban 

 

A népi dallamok, a viseletek szerves részét képezik az avasújvárosi gyerekek, fiatalok életének. 

A szatmári településen a kommunizmus idején sem maradt abba a hagyományőrzés, de a 

rendszerváltozás után újra nagy lendületet kapott. A partiumi település iskolájában 

természetesnek számít, hogy a kötelező tananyag mellett már egész kicsi korban találkoznak a 

népi játékokkal, táncokkal. Ennek is köszönhető az, hogy a román falvakkal körülvett település 

meg tudott maradni szinte 90 százalékban magyarnak. Fontosnak tartják, hogy minden olyan 

lehetőséget megragadjanak, amely a magyar iskolaválasztás felé tereli nemcsak az 

avasújvárosi, hanem a környékbeli családokat is, így örömmel csatlakoztak a Rákóczi Szövetség 

programjaihoz. 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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100 éves lett Dr. Kálmán László nyugalmazott szülészorvos, a cserkészet nagy 

öregje... 

 

100. születésnapját ünnepelte Kálmán László szülészorvos, a rimaszombati 4. sz. Hatvani 

István cserkészcsapat egyik alapítója, máig oszlopos tagja. Laci bácsi gyerekkora óta 

cserkészkedett, még az 1930-as években tett cserkészfogadalmat. A rendszerváltást és a 

Szlovákiai Magyar Cserkészszövetség újjáalakulását követően társaival azonnal újraszervezte a 

gömöri cserkészetet. Neki köszönhető többek között a helyieknek máig otthont adó 

rimaszombati cserkészház megalapítása. 

 

Sport 50 felett Délvidéken 

 

Edzéshez készülődik a délvidéki Topolyán két olyan sportoló, akik igazán aktív pályafutásukat 

középkorúként kezdték el. A sport mindig valamilyen formában az életük részét képezte, több 

területen is kipróbálták magukat, de amíg Tominak egy fogyókúrával, Anikónak egy véletlen 

folytán kezdődött sportolói pályafutása. - Ötven évesen kezdtem el triatlonozni, ez úgy 

kezdődött, hogy egy társaság ment Vlasinára, ez egy gyönyörű hely Dél-Szerbiában, és ott 

szervezték meg a triatlont. Én ilyen utcai biciklivel indultam, mert gondoltam, unalmas lesz 

nekem őket ott nézni míg ott edzenek meg versenyeznek, akkor a versenyt megnézem, de majd 

kihasználom az időt. És ez úgy alakult, hogy még egy személyt beneveztek, az nem tudott 

eljönni és akkor mondták, hogy a pontokat majd összeadják, úgyhogy lépjek be én is. 


